



တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢယုၤလံ ၃၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-222-D1

တီအူကီၢ်ရူၢ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးသံပုၤသးစၢ်တဂၤဒီး ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်ဒီး မၤအၢမၤနးသဝီဖိတဂၤလၢ ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤ (လၢမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်)

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်လၢ ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရူၢ်အပူၤ ဖဲ လၢမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢမ့ၤ ၂၂ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပုၤတၢ်ပာ်ဖျါကးကရၢ (SAC) သးဖိ အိၣ်လၢ ခိၣ်သးရူၢ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) ခးသံသဝီဖိခဲကၤ (လၢအပုၤဃုာ်ဒီး သးနံၣ် ၁၇ နံၣ် တဂၤ) လၢအဝဲသ့ၣ်သးကလၢမဲၣ်ညါကျဲပုၤဖဲ တၢ်ကလုာ်တြီတၢ်ပာ်ဖျါတၢ်ပာ်ဖျါလၢမ့ၤန့ၣ်လီၤ. သဝီ, ဂ--- ကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤဝဲအလီၢ်ခဲ အဝဲသ့ၣ်လဲတၢ်ဒီး သိၣ်လုၣ်ယီၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသးနံၣ် (၁၇) နံၣ်တဂၤန့ၣ် SAC ခးအိၣ်ဒီးကျိၣ်ဒီး သံဝဲတဘျီန့ၣ်လီၤ. မ့ၤမ့ၤသဝီဖိလၢအဂၤတဂၤန့ၣ် SAC သးဖိတဖုၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ဆူၣ်အိၣ်ဒီး မၤအၢမၤနးအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပုၤဖိၣ်အိၣ်ဒီး ပျိးတၢ်ဃာ်အိၣ်လၢ ခိၣ်သးရူၢ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သးကလၢအဆၢကတီၢ် SAC သးဖိတဖုၣ် ခွဲၣ်အိၣ် ဒီး ထီအိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဒီးန့ၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိး တၢ်အိၣ်, ထံ ဒီး ကသံကသီတၢ်ကူၤယါဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၤဆၣ်ထီၣ်တနံၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါကျိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအိၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲ သဝီဖိတဂၤအံၤ ပာ်ဖျါတၢ်ပာ်ဖျါလၢမ့ၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီး အဟံၣ်ဖိဖိတဖုၣ် ပျါဝဲ SAC တၢ်မၤကၣ်အယိ တဲဖျါထီၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၣ် တဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

SAC သးဖိတဖုၣ် ခးသဝီဖိတဖုၣ်

ကိၤဆ--- မ့ၤပုၤတဂၤလၢ အအိၣ်ဖဲ ဘ--- သဝီ, ဂ--- ကရူၢ်, ထီတထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရူၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အငါဝဲတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖျါဒီး အအိၣ်ထီၣ်ပုၤဘျီသိလုၣ်ယီၤကျဲးတဖျါလၢ အတၢ်လုၣ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဝဲအံၤ အအိၣ်ဖဲအ--- သဝီ, ဂ--- ကရူၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤလၢ အမံၤမ့ၤ ၅--- န့ၣ် မ့ၤဝဲတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အကစၢ်ဒီး အအိၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်အကပၤန့ၣ်လီၤ. ကိးမ့ၤနံၣ်ဒီး ကိၤဆ--- လဲလၢအတၢ်ဘျီသိလုၣ်ယီၤကျဲးလၢဂီၤဒီး အဟံၣ်ကလၢအဟံၣ်လၢဟါနီၣ်န့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်န့ၣ် အဒုၣ်စၢ်ယံၤဒီးအကျဲး မံၤလၢတကတၢ်န့ၣ်လီၤ.

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်လၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လၢမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၤကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲတီအူကီၢ်ရူၢ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖုၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖုၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲး လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖုၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢ အဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်လၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၤဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါမ့ၤ ၂၂ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ် မိၤဃ--- လဲၤလၢ ကိၤဆ--- တၢ်ဘိၣ်သိလ့ၣ်ယီၣ်ကျဲးလီၤ လၢကဘိၣ်အသိလ့ၣ်ယီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မိၤဃ--- (၁၇ နံၣ်) န့ၣ် ဒီသကိးလိာ်သးဒီး ကိၤဆ--- န့ၣ်လီၤ. မိၤအ--- အိၣ်လၢ ဖ--- ကဝီၤဒု, ဧ--- သဝီ, ဂ--- ကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. မိၤအ--- ဘိၣ်အသိလ့ၣ်ယီၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ကိၤဆ--- သံကွၢ်အိၤလၢ ကအိၣ်ခိးက့ၤဒီးအိၤဒ်သိးသိးလၢ ဟါလီၤခိန့ၣ်လီၤ. ဖဲဟါခိအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ကိၤဆ--- ဒီး မိၤအ--- က့ၤလၢဟံၣ်ဒ်သိးသိးဒီး အဝဲသ့ၣ်အသိလ့ၣ်ယီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲအဝဲသ့ၣ် လဲၤခီဝဲ ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြဲးကိၣ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်သုးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢ (အိၣ်သ့ၣ်လီၤသး လၢ အ--- သဝီ) ကျဲးအဲၣ်ညါဖဲ ဟါခိ (၇) န့ၣ်ရံၣ်ဃုာ်ဃုာ် အဝဲသ့ၣ်နီၣ်သိၣ်လ့ၣ်ယီၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် SAC သုးဖိတဖၣ်လၢ အအိၣ်ဖဲ ခိၣ်သုးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) တဖၣ်ခးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတလၢ သုးကလၢအိၣ်အပဲတြီအကပၤအဆၢကတီၢ် SAC သုးဖိခးအဝဲသ့ၣ်လၢ လီၢ်ခံန့ၣ်လီၤ. ကျိချဲတဖျါ ဘၣ်မိၤဃ--- အချၢဃံန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢအဘၣ်ဒီးကျိချဲအဃိ အသိလ့ၣ်ယီၣ် လီၤသက့ၢ်ဒီးလီၤတံာ်လၢကျဲးဖိခိၣ်လၢ တၢ်တံာ်ခိၣ်ကျဲးမဲာ်ညါန့ၣ်လီၤ. တၢ်တံာ်ခိၣ်ကျဲးမဲာ်မ့ၢ်ဝဲ ‘ဟ--- ကျဲး’ ဒီး အအိၣ်သ့ၣ်လီၤ သးလၢ ခိၣ်သုးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢကပၤန့ၣ်လီၤ. မိၤဃ--- သံဖဲတၢ်လီၢ်လၢအလီၤဃၢ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ် အ--- သဝီတဖၣ် နၢ်ဟူကျိဝီသိၣ်တဘျုးထံၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိလၢ အအိၣ်ဘုးဒီးသုးကလၢတဖၣ် ထံၣ် SAC က့ၤစိာ် မိၤဃ--- အသံၣ်စိာ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲ SAC တၢ်သမံသမိးအတြဲအိၣ်လၢ ဘ--- သဝီန့ၣ် လံာ်ဘၣ်ဘၣ်ပနီၣ်တခါလၢဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ဟါခိ ၆ န့ၣ်ရံၣ် ဒီး ဂီၤခိ ၆ န့ၣ်ရံၣ်အဘၣ်စၢၤ မတၢ်တဂၤမၣ်တဘၣ်ဟးထီၣ်တၢ်ချၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတဲနါစိတၢ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ ဖဲသဝီဖိခံဂၤတုၤလၢ ခိၣ် သုးရ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢမဲာ်ညါအဆၢကတီၢ် SAC သုးဖိတဖၣ်တဲအဝဲသ့ၣ်လၢ အကပတုာ်ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တပတုာ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ SAC သုးဖိတဖၣ်ခးအဝဲသ့ၣ်ခံဂၤန့ၣ်လီၤ. ကိၤဆ--- တဲဘၣ် ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) လၢ အပူၤကွံာ် သဝီဖိတဖၣ်ဟးထီၣ်က့ၤလီၤတလၢ တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ် တၢ်ကလုာ်တြီတၢ်ဟးထီၣ်က့ၤလီၤ တၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီး တၢ်တဘၣ်နီ မံၤဘၣ်အဃိ အဝဲသ့ၣ်ခံဂၤစ့ၢ်ကိး ဆိကမိာ်ဝဲလၢတၢ်တဘၣ်နီမံၤဘၣ်ဒီး ဟးထီၣ်က့ၤလီၤလၢ မ့ၢ်နၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ သုးကလၢအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးအချၢန့ၣ် တၢ်သမံသမိးအတြဲတအိၣ်ဘၣ်.

တၢ်မၤအၢမၤနး, တၢ်ဖိာ်ပျိးဃာ်

ဖဲပုၤခးမိၤဃ--- အဆၢကတီၢ် ကိၤဆ--- ပတုာ်အသိလ့ၣ်ယီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ SAC ဖိာ် ကိၤဆ--- န့ၣ်လီၤ. ကိၤဆ--- ဘၣ် တၢ်က့ၤဖိာ်ပျိးတၢ်ဃာ်အိၤလၢ SAC ခိၣ်သုးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သုးကလၢတနၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢမ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်တနံၣ် SAC တတဲဘၣ် အိၤတၢ်နီမံၤဘၣ်ဒီး တၢ်ပျါလီၤက့ၤအိၤန့ၣ်လီၤ. အ--- သဝီဖိတဖၣ်ထံၣ်လၢ ပုၤမၤအၢမၤနးအိၤအဃိ အမဲာ်အုၣ်လၢထီၣ်ဒီး လီၤ ကံၤလၢ အလွဲၤသုးန့ၣ်လီၤ.

KHRG ဒီးန့ၣ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလီၢ်ခံကတၢ် ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဖိာ် ကိၤဆ--- အဂ့ၢ် ဖဲလါမ့ၤလီၢ်ခံကတၢ်တနံၣ် ၂၀၂၄ နံၣ် တၢ်ကဲ ထီၣ်သးစ့ၢ်ကိးသီဝံၤအလီၢ်ခံ

ဖဲ SAC သုးဖိတဖၣ် ဖိာ်ကိၤဆ--- အဆၢကတီၢ် အသံကွၢ် အိၤလၢ ‘န့ၣ်သိလ့ၣ်ယီၣ်အသိအိၣ်ဒ်ဒီး’ အစံးဆၢဝဲလၢ ‘မ့ၢ်.’ ဝံၤအလီၢ် ခံအဝဲသ့ၣ်ထုးထီၣ် သိလၢအသိလ့ၣ်ယီၣ်ပူၤဒီး လူၤလီၤလၢ ကိၤဆ--- အခိၣ်ဒီး ခွဲၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. အခိၣ်မ့ၢ်အုၣ်အိၣ်ကဲထီၣ်ဝဲဒီး အဘၣ်တဖၣ် အုၣ်ထီၣ်သးန့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်ဖိာ်အိၤဝံၤအလီၢ်ခံ မၤအၢမၤနးအိၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်ဟ့ၣ်လီၤ အိၤမိးထုးဒီး ဖဲအဟံၣ်ထီၣ်အဆၢကတီၢ် အဝဲသ့ၣ် ခွဲၣ်အမဲာ်သ့ၣ်ဒီးမိာ်ထုးအုၣ်ဒီး ထီၣ်အမဲာ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအအိၣ်လၢတၢ်ဒုးဃာ် အဆၢကတီၢ် အတဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်, ထံဒီး ကသံၣ်ကသီတၢ်ကူၤစါယါဘျုးနီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါယူၤလဲ ၂၀၂၄ နံၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအီၤဝံၤအလီၢ်ခံ ကိၤဆေ--- ဟးထီၣ်လၢအဟံၣ်ချါတဘျီတဘျီလၢဘၣ်ဒီး ကဟးထီၣ်က့ၤ လီၤဒီး ကလဲၤဖဲးကမၤတၢ်အဂီၢ် တူၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်အိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ကိၤဆေ--- တဲဘၣ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိဒီး အတံၤသ ကိးလၢအမ့ၢ်ဒီးအီၤတဖဉ် တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးအီၤအဂ့ၢ်ဒီး မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ပျံၤဘၣ်ဝဲ SAC အိၣ်ဟီၣ်ကဝီၤဖဲန့ၣ် အတၢ်မၤကၣ်အ ဃီ တဲဖျါထီၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤဝဲအံၤတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤအဖီခိၣ် တၢ်ဃီထံသံမဲသမိး ဒီး တၢ်ဟံး န့ၢ်အရ့ၤလၢပုၤမၤကမၣ်တၢ်ဖိတဖဉ်အဖီခိၣ် တအိၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လဲၤဟံးန့ၢ်က့ၤမိၤဃ--- အစိၣ်

ဖဲလါမ့ၢ် ၂၃ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် ဂီၤခီအဆၢကတီၢ် မိၤဃ--- အမိအပါလဲၤလၢ ခီၣ်သ့ၣ်ရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၉) သ့ၣ်ကလၢလၢ ဒ်သီးကလဲၤ ဟံးန့ၢ်က့ၤအဖီခွါအသံစိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သံစိၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဟံးအီၤလၢ တီအူတၢ်ဆါဟံၣ်သန့ၣ်က့ၤ SAC တဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢ အဝဲသ့ၣ်ကက့ၤစိၣ်ဝဲ တၢ်သံစိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအဃီ SAC ဘၣ်ဂ့ၢ်လီၢ် အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဟံးဟံးန့ၢ်က့ၤမိၤဃ--- အစိၣ်န့ၣ် SAC တ တဲဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤနီၣ်တမံၤဘၣ်. ဖဲလါမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ် မိၤအ--- အမိအပါ, လီၢ်ကဝီၤသီခါတဖဉ်ဒီးသဝီသ့ၣ်က့ၤသးပုၤတဖဉ် အိၣ်လၢ ဂ--- ကရူၢ်ပူၤန့ၣ် လဲၤဃု မိၤဃ--- အသံစိၣ်လၢ SAC အိၣ်အသီတဘျီန့ၣ်လီၤ. တၢ်တဘျီညါအံၤန့ၣ် SAC မၤအဝဲသ့ၣ် ခဲလၢ် ဆဲးလီၤမံၤလၢ တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအလံၢ် (လၢအမ့ၢ် ဘၣ်ဃးဒီး အတၢ်သံအံၤ SAC အမူဒါတအိၣ်ဘၣ်) ဒ်သီးကဒီးန့ၢ် ဘၣ်က့ၤအသံစိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖဉ် ဆဲးလီၤအမံၤလၢ တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအလံၢ်ပူၤဝံၤမၣ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၤဝဲ မိၤဃ--- အသံစိၣ်န့ၣ်လီၤ.

(ဘၣ်ဃးဒီး မိၤဃ--- အတၢ်သံအဂ့ၢ်အကျိၤအံၤ ကိၤဆေ--- အသကိးတဂၤတဲဝဲလၢ မ့ၢ်ဘၣ်က့ၢ် မိၤဃ--- အဘၣ်ဒိဒီးကျိအလီၢ် န့ၣ် ကျိချံအံၤကဘၣ်အချၢဃံဒီး ထူၣ်ဖျါအသးနီၣ်ပျံၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖဉ်လၢ အလဲၤဟံးန့ၢ် မိၤဃ--- အသံစိၣ်လၢ ဆီအူတၢ်ဆါ ဟံၣ်တဂၤ တဲဘၣ်ကိၤဆေ--- အသကိးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.)

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖဉ်ကိၢ်

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖဉ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်အံၤ ဒ်သီးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖဉ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. နုၤထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲ www.khr.org အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.